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کاهش 22 درصدی 
تعرفه واردات تایر

تشکیل اکوسیستم 
فناوری و 

صنعت محوری

تنظیم  کارگروه  تمهیدات  بر اساس 
ــده با  بــــازار و جــلــســات بـــرگـــزار شـ
تولیدکنندگان در جهت تنظیم بازار 
تایر، اقدامات لازم درخصوص اعلام 
پرمصرف  تایر  توزیع  ویــژه  سبدهای 
انجام  تایر  توسط کارخانجات تولید 

شد.
سازمان  رئیس  فرهیدزاده  حسین 
حـــمـــایـــت مـــصـــرف کـــنـــنـــدگـــان و 
لــزوم  بــر  تأکید  بــا  تولیدکنندگان 
رعایت قیمت های مصوب لاستیک 
تعرفه  کاهش  از  عــرضــه،  مــراکــز  در 
خبر  درصــد  به 10  از ۳2  تایر  واردات 
داد. همچنین به گفته وی با توجه به 
اقدامات  تایر،  واردات  تعرفه  کاهش 
وارد کنندگان  توسط  لازم  اجــرایــی 
برای عرضه کافی کالا در سطح بازار 
روند  شاهد  اکنون  و  گرفته  صــورت 
عرضه  ســطــح  در  قیمت  کــاهــشــی 
اینکه  بیان  با  فرهیدزاده  هستیم. 
با تفسیر غلط  افــراد سودجو  برخی 
از مصوبات اخیر بر این باورند که با 
آینده می توانند  احتکار لاستیک در 
این کالا را گران تر بفروشند، تصریح 
درســت  موضوعی  چنین  ــا  ام کــرد: 
نیست و تأکید مصوبات صادر شده 

بر به تعادل رساندن بازار است.
وی افــزود: همه فعالان حوزه تولید 
فروش  اطلاعات  موظفند  توزیع  و 
خود را در سامانه های مرتبط وزارت 
تجارت  جامع  سامانه  مانند  صمت 
مراجعه  صــورت  در  تــا  کنند،  ثبت 
عرضه  عنوان  به  موضوع  بــازرســان، 

خارج از شبکه تلقی نشود.

قرار بود دانشگاه نیازهای صنعت را 
نیروی  به  نیاز  صنعت  کند،  تأمین 
عملکرد  مشاهده  اما  دارد  حرفه ای 
ــت کــه دانــشــگــاه و  حــاکــی از آن اس
هستند،  نــاراضــی  ــم  ه از  صنعت 
ــرای  ــه کــســب و کــارهــا ب بـــه طـــوری ک
خودشان کار می کنند و دانشگاه ها 
و  خودش است  نیازهای  دنبال  هم 
هیچ کدام نیازهای یکدیگر را تأمین 
نــمــی کــنــنــد. امــیــرحــســیــن اســدی 
کسب و کار  خدمات  دفتر  مدیرکل 
شــاخــص  گـــفـــت:  ــت  ــم ص وزارت 
ارزیابی صنعت و دانشگاه با یکدیگر 
تــا زمــانــی کــه این  ــت و  متفاوت اس
شاخص ها با یکدیگر متفاوت باشد 
یکدیگر  نیازهای  نمی توانند  دو  این 
را تأمین کنند بنابراین باید به تغییر 
ارزشیابی  و  ــابــی  ارزی شاخص های 
اقدام کنیم و در جایزه ملی فناوری 
نیز این اتفاق افتاده است و در واقع 
فناوری برای ما حائز اهمیت است که 
نیازهای صنعت را تأمین کند. اسدی 
بیان داشت: نگاه به دانش بنیان ها 
خرد  کسب و کارهای  به  نگاه  تاکنون 
بوده است، لذا با این نگاه نمی توان 
انتظار موفقیت داشت، زیرا هیچ گاه 
برای اتصال صنعت کمک نکرده ایم 
که کنسرسیوم ها شکل بگیرند، لذا 
برنامه الان تشکیل کنسرسیوم ها و 

تشکیل تیم های بزرگ است.
وی افزود: لازم است واژه اکوسیستم 
فناوری و نوآوری اصلاح شود و به واژه 
اکوسیستم فناوری و صنعت محوری 
تغییر یابد. اتفاق خوبی که در حال 
وقوع است، اینکه پارک های فناوری 
به جای اینکه در کنار دانشگاه شکل 
بگیرند، در دل صنعت شکل بگیرند. 
باید بخشی از پارک فناوری را به خود 

صنعت واگذار کنیم.

اخبار

 
چین،  و  1400،  ایــران  سال  فروردین ماه   7
امضا  را  ساله   25 مشترک  همکاری  سند 
ــن ســنــد را مـــی تـــوان یــکــی از  کـــردنـــد. ایـ
مهم ترین اسناد همکاری در تمام حوزه ها 

دانست.
پیدا  ادامــه  روحانی  دولــت  عمر  اگر  شاید 
سند  ایــن  بندهای  از  هیچ کدام  می کرد 
نمی رسید  مشترک  همکاری  و  ــرارداد  ق به 
همکاری های  تــمــام  مانند  سند  ایـــن  و 
دولــت  ــا  ام مــی مــانــد،  کاغذ  روی  گذشته 
سیزدهم از ابتدای فعالیت خود به دنبال 
رو  همین  از  بود.  سند  این  شدن  اجرایی 
ایــران  و  چین  به  طرفین  رفــت و آمــدهــای 
آغاز شد تا بند به بند سند 25 ساله تبدیل 
حالی  در  شود.  ــرارداد  ق و  موافقت نامه  به 
همکاری  تخریب  دنــبــال  بــه  خیلی ها  کــه 
و  کارشناسان  هستند،  چین  با  مشترک 
جهان  سیاسی  و  اقتصادی  صاحبنظران 
نزدیک  آینده ای  در  چین  که  دارنــد  تأکید 
چنین  با  لذا  و  شد  خواهد  دنیا  ابرقدرت 
از چین  تصویری که در جامعه بین الملل 
مشترک  همکاری  گونه  هــر  دارد،  ــود  وج
ــران  ــه نــفــع ایـ ــد ب ــوان ــی ت ــور م ــش ــن ک ــا ایـ ب
ــدن سند 25 ساله  بــا اجــرایــی ش بــاشــد. 
بیش  کشور  اقتصادی  آینده  به  می توان 
مهم  ایــن  قطعاً  و  بــود  خوشبین  پیش  از 

به  را  مثبتی  بسیار  سیگنال های  می تواند 
بدهد،  اقتصادی  فعالان  و  سرمایه گذاران 
گذشته  دولــت  در  که  آنهایی  به خصوص 
جدید  فعالیت  شروع  گونه  هر  به  نسبت 
با  خصوص  این  در  بودند.  شده  مأیوس 
بازرگانی  اتــاق  رئیس  حریری،  مجیدرضا 
انجام  گفت و گویی  چین  و  ایران  مشترک 

دادیم که در ادامه می آید.
 

 14 آبان ماه معاون اول 
رئیس جمهور به چین سفر کرد و در 
این سفر وزیر صمت، فعالان بخش 

خصوصی و مدیران خودروسازی 
هم حضور داشتند. این سفر با 

چه هدفی دنبال شد و قرار است 
همکاری ها با چین چگونه دنبال 

شود؟
همکاری  ســالــه   25 ســنــد  ایــنــکــه  از  بــعــد 
مشترک ایران و چین امضا شد، دو طرف 
مفاد  ــان،  زم مــرور  به  که  گرفتند  تصمیم 
رو  همین  از  کنند.  عملیاتی  را  سند  ایــن 
رئیس جمهور  گذشته  ــال  س بهمن ماه 
ــرد. در ایــن  ــه چــیــن ســفــر کـ کــشــورمــان ب
تحقق  هدف  با  مشترک  پروژه های  سفر، 
سند یادشده، تعریف و عملاً قــرارداد وارد 
قــراردادهــا،  مجموع  اما  شد.  اجرایی  فاز 
ــنــگــاه هــای دو  ــوه ب ــح ــا،  ن ــت ه ــرک ــوع ش نـ
کارشناسی  بحث های  به  نیاز   ... و  طرف 
بـــرای  اســـت  لازم  کـــه  دارد  تخصصی  و 
ــای اجــرایــی منعقد  ــرارداده ــوارد، ق ایــن مـ

از  بعد  یعنی  ســال جــاری  تیرماه  از  ــود.  ش
کشور  دو  مشترک  کمیسیون  ــزاری  ــرگ ب
صورت  کشورمان  اقتصاد  وزیــر  سفر  با  که 
احصا  قــراردادهــا  از  مهمی  بخش  گرفت، 
شدند؛  مشخص  متقابل  شرکت های  و 
همچنین یکسری اشکالات فنی و موانعی 
سیاستگذاران  بود  لازم  که  داشــت  وجــود 
دو کشور در بالاترین سطح، آنها را بررسی 
و حل کنند، تا در ادامه مسیر بتوان مفاد 
لذا سفر هفته  کــرد.  را اجرایی  قــراردادهــا 
رئیس جمهور،  وزیر  اول  معاون  گذشته 
اقتصاد، وزیر صمت و معاونان وزیر نفت، 
 امورخارجه، قائم مقام وزیر جهادکشاورزی 
و ... به چین با ایــن هــدف بــود. در سفر 
برپا  تخصصی  نشست های  صورت گرفته 
شد که شرکت های بزرگ چینی هم حضور 
ــرورت داشــت با  داشتند و مـــواردی که ض
گذاشتند.  جریان  در  کشورمان  مقامات 
ــر چــیــن هم  ــت وزی ــس ــخ در ایـــن ســفــر ن
مورد  بسیاری  موضوعات  و  داشت  حضور 
گرفت.  ــرار  ق بررسی  و  بحث  همفکری، 
خود  چالش های  نیز  داخلی  شرکت های 
را مطرح کردند و قرار شد سیاستگذاران 

ایران و چین به تمام آنها رسیدگی کنند.

 ماحصل این نشست ها چه بود؟ 
آیا به سمت اجرایی شدن سند 25 

ساله همکاری ایران و چین رفته ایم؟
قــرار  ــرا  اج مرحله  در  یــادشــده  سند  بله؛ 
تاکنون  از تیرماه سال جاری  گرفته است. 

اتوبوس و تاکسی های برقی،  بحث خرید 
به خصوص  ــودرو  خ ساخت  در  مشارکت 
از  ــران  ایـ بهره مندی  بــرقــی،  ــای  ــودروه خ
چین  بــا  خـــودرو  برتر  و  جدید  تکنولوژی 
است.  شده  امضا  آن  قراردادهای  و  دنبال 
همچنین موافقت نامه در حوزه کشاورزی، 
اســتــفــاده از تـــوان تــکــنــولــوژی چــیــن در 
بخش های  در  کشورمان  کشاورزی  حــوزه 
ع نیشکر، کاشت  بازیافت پساب های مزار
گیاهی  ژنتیک  حــوزه هــای  و  برنج  خشک 
با چین امضا شــده اســت. با هــدف رونق 
ایــران و چین، مرکز  اتاق مشترک  تجارت 
با  ایــران و چین در شهر شانگهای  تجاری 
قول  من  شد.  افتتاح  صمت  وزیــر  حضور 
1402،  مرکز  ســال  پایان  تا  که  بــودم  داده 
دقیقاً  و  شــود  ایجاد  چین  و  ــران  ای تجاری 
نیز همین اتفاق افتاد. دفتر ایران و چین 
راه انــــدازی  پکن  در  ســال جــاری  تــیــرمــاه 
وزیر  حضور  با  تجاری  مرکز  هم  اخــیــراً  و 
مرکز  ایــن  اصلی  کــار  شــد.  افتتاح  صمت 
ارائه  غیرنفتی،  ــادرات  ص توسعه  هدف  با 
خدمات به تجار و فعالان اقتصادی است 
ــازار  ب وارد  بتوانند  مناسب  شــرایــط  بــا  تــا 
بزرگ چین شوند. این مرکز می تواند برای 
همچنین  و  بازاریابی  ایرانی  کالاهای  انواع 
ایرانی  کــالاهــای  که  کند  ایجاد  را  فرصتی 
شود.  عرضه  دائمی  نمایشگاه  قالب  در 
ساله   25 سند  راستای  در  اســاس  ایــن  بر 
بــه سمت قـــراردادهـــای اجــرایــی در حال 
حرکت هستیم؛ البته برخی قرارداد شده 

رئیس اتاق بازرگانی مشترک ایران و چین در گفت و گو با »ایران اقتصادی« خبر داد

آغاز اجرای سند 25 ساله همکاری ایران و چین
گفت وگو

کارشناسان و صاحبنظران 
اقتصادی و سیاسی جهان 

تأکید دارند که چین در 
آینده ای نزدیک ابرقدرت 

دنیا خواهد شد و لذا با 
چنین تصویری که در 

جامعه بین الملل از 
چین وجود دارد، هر گونه 

همکاری مشترک با این 
کشور می تواند به نفع ایران 

باشد

از روزی که افزایش همکاری خودروسازان با 
شرکت های چینی رسانه ای شده، انتقادات مردم 

افزایش پیدا کرده است. منتقدان می گویند چین 
تمایل دارد تنها صادرکننده خودرو به ایران باشد 

و علاقه ای به انتقال تکنولوژی ندارد. نظر شما 
چیست؟

تکنولوژی چین در صنعت خودرو ماهانه در حال تغییر و به روز 
شدن است. اما قطعاً انتقال تکنولوژی موضوع پیچیده ای 

نیست. زمانی که ما با سایر خودروسازان چون رنو،  پژو، 
نیسان و... کار می کردیم آیا انتقال تکنولوژی صورت گرفت؟ 

حال چرا باید همکاری خودروی ایران و چین را زیر سؤال 
برد. این موضوعات بهانه هایی است که برخی ها می آورند 

تا همکاری ایران و چین در قالب سند یادشده را زیر سؤال 
ببرند. برخی ها به دنبال آن هستند 

که رابطه و همکاری مشترک 
ایران و چین را گل آلود کنند، 

 لذا نباید به این صحبت ها 
توجهی کرد. تمام 

مذاکرات و قراردادها در 
قالب سند 25 ساله در حال 

پیگیری و تحقق است.

ـــرش بـ

به  ــدن  ش تبدیل  ــال  ح در  دیگر  برخی  و 
ــرارداد اســت. از همین رو به مــرور زمان  ق
بین  اجــرایــی  ــای  ــرارداده ق امضای  شاهد 

شرکت های ایرانی و چینی خواهیم بود.

 یکی از مواردی که در سفر به چین 
بازتاب رسانه ای داشت،  قرارداد 

خودرویی بود. در این خصوص چه 
اقداماتی صورت گرفته است؟

ــــن ســفــر مــوضــوعــات مـــربـــوط به  در ای
برقی،  اتوبوس های  ــواری  س خــودروهــای 
بــرقــی و کــامــیــون و کــشــنــده هــا مــطــرح و 
البته  شد.  حاصل  هم  خوبی  تفاهم های 
سفر  به  مربوط  مــذاکــرات  ایــن  از  بخشی 
شهردار تهران به چین بود. چرا که پیش 
به  تهران  شهردار  پیش(  )یک ماه  ایــن  از 
بود  برقی  اتوبوس های  و  تاکسی  دنبال 
صورت  هم  خصوص  ایــن  در  مــذاکــرات  و 
اولین  آینده  چندماه  ظــرف  ــود.  ب گرفته 
سری از تاکسی های برقی را در تهران )بین 
تهران(  شهر  و  خمینی)ره(  امــام  فرودگاه 
ــای دنــیــا نیز،  خــواهــیــم دیـــد. در همه ج
خودروهای برقی از ناوگان عمومی وارد یک 

کشور شده است.

 خودروسازان قرار است تاکسی 
برقی وارد کشور کنند؟

بنگاه های صنعتی و تولیدی وقتی مذاکره 
می کنند در قالب همکاری و تولید مشترک 
است. بنگاه ها در چهارچوب توافق کلانی 
کــه بین دولــت هــا )ایــران-چــیــن( صــورت 
گرفته باید همکاری های مشترک را دنبال 
کنند. چندین شرکت خودروساز چینی با 

ایران خودرو و سایپا مذاکره کردند.

به مرور زمان شاهد 
امضای قراردادهای 

اجرایی بین 
شرکت های ایرانی و 
چینی خواهیم بود.

چندی پیش مرکز 
تجاری ایران و چین 

در شهر شانگهای 
افتتاح شد

افتتاح مرکز 
تجاری ایران و 

چین

آیین نامه نحوه تشکیل هیأت   7 - بند ۳ 
نمایندگان اتاق بازرگانی ایــران، تشریفات 
انتخابات  حتی  و  رئیسه  هیأت  ترمیم 
مجدد هیأت رئیسه اتاق در صورتی که همه 
یا نیمی از اعضا استعفا دهند را روشن کرده 
است. جهانبخش سنجانی شیرازی دبیر 
بازرگانی  اتاق  انتخابات  بر  نظارت  انجمن 
ایران به فارس گفت: شورای عالی نظارت 
بر اتاق در جلسه اول آبان ماه 1402 مصوب 
بازرگانی  ــاق  ات رئیس  انتخابات  کــه  کــرد 
ــران باطل اســت، عــلاوه بر ایــن تمدید  ای
مأموریت انجمن نظارت بر انتخابات اتاق 
وی  کــرد.  تمدید  را  ــرداد(  خ  28( بازرگانی 
بیان داشت: مصوبه شورای عالی نظارت 
بر اتاق بازرگانی 1۳ آبان ماه به اتاق بازرگانی 
ایران اعلام و در تاریخ 16 آبان نیز به انجمن 
نظارت بر انتخابات اتاق ایران ابلاغ شد. 
بنابراین در مورخ 19 آبان یعنی اولین روز 
با  انجمن  ــوت رئیس  بــه دع ــاری هفته  ک
حضور اعضا جلسه ای برگزار و مصوبه شورا 

در این انجمن مورد بررسی قرار گرفت.

ضرورت استعلام از وزارت اطلاعات
سنجابی شیرازی افــزود: انجمن تصمیم 
گرفت باید مصوبه شورای عالی نظارت اجرا 
مکاتبه ای  انتخابات  برگزاری  درباره  شود. 

ــاق ایـــران انــجــام شــد مبنی بــر اینکه  بــا ات
شرایط برای احیای دبیرخانه انتخابات و 
فراهم  انتخابات  برگزاری  ملزومات  سایر 
براین اساس جلسه بعدی انجمن  شود ، 
اوایل هفته آینده برگزار می شود که دستور 
جلسه بررسی تقویم انتخابات و فراخوان 
بر  نظارت  انجمن  دبیر  اســت.  انتخابات 
انتخابات اتاق بازرگانی ایران تصریح کرد: 
براین اساس انجمن باید برای ثبت نام از 
که  صورتی  در  و  دهد  فراخوان  کاندیداها 
هر یک از اعضای هیأت رئیسه فعلی نیز 
ایــران  اتــاق  بــرای سمت رئیس  بخواهند 
باید  نیز  سمت  آن  ــرای  ب شوند،  کاندیدا 
اعــلام ثبت نام شوند. لذا افــراد ثبت نام 
باید  هفتم  بند  ذیــل  تبصره  طبق  کننده 
استعلام تأیید صلاحیت آنها اخذ شود و در 
آن تبصره انجمن مکلف شده حداقل یک 
ماه قبل از برگزاری انتخابات استعلام را از 

وزارت اطلاعات بگیرد.

نیمه اول بهمن تعیین تکلیف نهایی
بنابراین  کــرد:  تأکید  شــیــرازی  سنجانی 
برگزاری  بــرای  لازم  فرایندهای  براساس 
انتخابات رئیس اتاق بازرگانی ایران به نظر 
می رسد این انتخابات حداقل 5 دی ماه و 

حداکثر 1۳ بهمن ماه 1402 برگزار شود.
وی اظهار داشت: تنها موردی که می تواند 
مانع اجرای مصوبه شود، یا دستور توقف 
قضایی یا دادنامه مبنی بر ابطال آن است. 
در غیر این صورت از نظر انجمن مصوبه 
شورا باید اجرا شود و اگر هیچ کدام از این 
اجرای  به  مکلف  انجمن  نباشد  مــورد  دو 
مصوبات شورای عالی نظارت است و هیأت 
رئیسه اتاق ایران به اسناد بند الف ماده 19 
مکلف است مصوبه شورای عالی نظارت را 

اجرا و با انجمن همکاری کند.

جزئیات انتخابات رئیس جدید اتاق ایران
ــاس بــرنــامــه ریــزی حــفــاری کــه بــرای  ــراس ب
زیر  ــای  ــده واح اکتشافی  مــحــدوده هــای 
مجموعه ایمیدرو انجام گرفت، برای امسال 

400 هزارمتر اکتشاف پیش بینی شده بود.
اکتشافات  مــدیــر  مجلج  فتاحی  احــمــد 
سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع 
انجام  به  با اشــاره  )ایمیدرو(  ایــران  معدنی 
260 هزار متر حفاری اکتشافی، اعلام کرد: 
65 درصد برنامه پیش بینی شده اکتشافات 
ایمیدرو در 6 ماهه نخست 1402 عملیاتی 

شد.
این مقام مسئول خاطرنشان کرد: با توجه 
به اینکه ایمیدرو تضمین ماده اولیه صنایع 
بنابراین  دارد،  برعهده  را  کشور  در  معدنی 
برنامه اکتشافات عناصر پایه، کانسنگ آهن، 
زغال سنگ و پلی متال را در دستور کار دارد. 
جدیدی  اکتشافی  پروانه های  همچنین 
وجود دارد که به نام ایمیدرو ثبت شده که با 
انجام عملیات اکتشافی، به ذخایر جدیدی 

دست می یابیم.
فتاحی مجلج درباره فعالیت ها و برنامه های 
بیان  ــران،  ایـ آلومینای  شرکت  اکتشافی 
ــه اخــتــصــاص یافتن  ــا تــوجــه ب داشــــت: ب
مصرف  برای  بوکسیت  شده  کشف  ذخایر 
همچنین  و  ــران  ایـ آلومینای  شــرکــت  در 
محدودیت های موجود در این ذخایر، نیاز 

بود که اکتشافات و توسعه ذخایر جدید در 
دستور کار ایمیدرو قرار بگیرد.

وی افــزود: بر این اساس، نتایج مطالعات 
محدوده   10 شناسایی  به  منجر  پهنه  ایــن 
 12 شمالی،  خراسان  استان  در  اکتشافی 
محدوده در استان سمنان و چهار محدوده 
در کهگیلویه و بویراحمد شد که با اکتشاف 
ذخایر  محدوده ها،  این  در  سیستماتیک 
اضافه  کشور  بوکسیت  ذخایر  به  جدیدی 

می شود.

چند نیروگاه صنایع معدنی در مراحل 
پایانی

ســه نــیــروگــاه تــا پــایــان امــســال بــا راهــبــری 
سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع 
معدنی ایران )ایمیدرو( وارد مدار تولید برق 
می شوند. این نیروگاه ها توسط شرکت های 
فولاد مبارکه، گل گهر و آلومینیوم المهدی 

راه اندازی خواهند شد. 
صنایع  و  معدن  بــرق  تأمین  رویکرد  طبق 
ــاز دوم  ــدرو، فـ ــی ــم ــا راهـــبـــری ای مــعــدنــی ب
نیروگاه گــازی فــولاد مبارکه، واحــد نخست 
نیروگاه های گازی آلومینیوم المهدی و گل 
بهره برداری  آمــاده   1402 سال  پایان  تا  گهر 

هستند.
مجموع ظرفیت نیروگاه مبارکه 914 مگاوات 
و آلومینیوم المهدی و گل گهر هر کدام 546 
فاز  ــزارش،  گ این  براساس  اســت.  مگاوات 
نخست پروژه نیروگاه فولاد مبارکه اصفهان، 
چندی پیش با حضور رئیس جمهور درهر 
همچنین  ــود.  ب شــده  افتتاح  امسال  مــاه 
اجرای سیاست تأمین برق در حوزه معدن 
تفاهمنامه  راستای  در  معدنی،  صنایع  و 
ساخت نیروگاه بین وزارتخانه های صنعت، 
معدن و تجارت و نیرو و با راهبری ایمیدرو 

عملیاتی شده است.

عملیاتی شدن ۶5 درصد برنامه اکتشاف معادن

عکس: ایرنا


